
افزایش ۲۸ درصدی تولید نیروگاه های 
تجدیدپذیر

بر اســاس گزارش مرکز پایش منابع انرژی تجدیدپذیر و تولید پراکنده، مقدار انرژی تولیدی منابع 
تجدیدپذیر در خرداد ماه بالغ بر ۲۳۰ میلیون کیلو واتســاعت بوده است.به گزارش ایسنا، بر اساس 
داده های منتشــره مرکز پایش منابع انــرژی تجدیدپذیر و تولید پراکنده، مقــدار انرژی تولیدی 
نیروگاه های تجدیدپذیر در خرداد ماه بالغ بر ۲۳۰ میلیون کیلووات ســاعت بوده اســت که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۲۸ درصد و نسبت به ماه گذشته )اردیبهشت(، ۲۱ درصد رشد نشان 
می دهد که بخش عمده آن مربوط به افزایش انرژی تولیدی نیروگاه های بادی کشــور اســت.این 
گزارش حاکی اســت ظرفیت نصب شده قابل رصد و پایش نیروگاه های تجدیدپذیر در مرکز پایش 

منابع انرژی تجدیدپذیر و تولید پراکنده، بالغ بر ۱۲۰۰ مگاوات است.

وزیر نیرو:

احیای دریاچه ارومیه جزو اولویت های 
هر دولتی است

ایسنا/آذربایجان غربی وزیر نیرو گفت: دریاچه ارومیه بهترین منبع حیات در شمال غرب کشور بوده 
و احیای آن جزء اولویت های هر دولتی است.علی اکبر محرابیان ۱۴ تیرماه در آیین بهره برداری از 
از فاز دوم طرح آبرسانی به دریاچه ارومیه از طریق کانال بادین آباد گفت: با بهره گیری از مدیریت 
آب، بخشی از اهداف احیای دریاچه ارومیه را محقق کردیم و از این به بعد سالانه شاهد افزایش تراز 
دریاچه ارومیه خواهیم بود. وی اظهار کرد: خشک شدن دریاچه ارومیه حیات استان های همجوار 
و بخش قابل توجهی از کشور را با تهدید جدی رو برو می کند، لذا مدیریت منابع آب منطقه برای 
احیای دریاچه ارومیه به اولویت دولت سیزدهم تبدیل شد.وی خاطرنشان کرد: احیای دریاچه ارومیه 
نه تنها به حفظ محیط زیســت و اکوسیستم منطقه کمک می کند، بلکه به بهبود کیفیت زندگی 
مردم و توسعه پایدار منطقه نیز منجر خواهد شد، لذا این هدف مشترک نیازمند حمایت و همکاری 
همه  جانبه از سوی تمام اقشار جامعه و نهادهای مربوطه است.وزیر نیرو یادآور شد: در ماه های اخیر 
میزان رهاسازی آب از سدها که به سمت دریاچه ارومیه انجام شد بی سابقه بوده است .وی افزود: با 
کار جهادی و اعتقاد و باور داخلی، دولت سیزدهم توانست در حوزه تنش آبی ۱۶ استان کار کند و 

قطعی برق را به کمترین میزان برساند.

بررسی روند کاری پنج دولت پس از انقلاب در بازار اجاره بها به خوبی نشان دهنده، کم کاری 
دولت ها در ساخت خانه است.به گزارش خبرنگار مهر بررسی روند کاری پنج دولت پس از 
انقلاب در بازار اجاره بها به خوبی نشــان می دهد، نتیجه کم کاری دولت ها در ساخت خانه 
خود را در افزایش قیمت چه بازار خرید و فروش و چه بازار اجاره بهانشــان می دهد. طبق 
آمار رسمی، تک رقمی شدن نرخ اجاره بها در میانه دهه ۹۰ و بعد از ساخت خانه های مهر 
اتفاق افتاده است. علاوه بر آمار و ارقام، مرکز پژوهش های مجلس نیز ساخت خانه و افزایش 
مالکیت در کشور را بهترین راه مدیریت بازار مسکن می داند.هر سال در این فصل تیترهایی 
شبیه »تابستان داغ بازار اجاره بها« را خبرگزاری ها یک در میان کار می کنند. سوژه ای که در 
کنار هوای تب کرده اول تابستان و گرمای ذاتی این بازار بعد از سال ها هنوز هم برای رسانه ها 
جذابیت دارد. اهمیت موضوع زمانی بیشتر می شود که دولت آینده باید برای این حوزه برنامه 
دقیق و مدونی داشــته باشد تا بتواند، از بحران های ایجاد شده به علت کم کاری های دولت 
یازدهم و دوازدهم در دهه ۹۰ بگذرد. کم کاری که عامل اصلی رشد ۳۰۰ درصدی قیمت 
اجاره بها در کشــور شــد و کاری کرد که در مدت ۱۰ سال گذشته این بازار روی آرامش را 
نبیند. روند کاهش تولید مسکن در کشور و افزایش تقاضا برای آن در کشور اجاره مسکن را 
در تهران ۶ برابر و در دیگر شهرهای کشور ۳ برابر کرد. براساس گزارش »بررسی بخش دوم 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور« مرکز پژوهش های مجلس ساخت و عرضه مسکن در 
بازار تنها راه خلاصی از این بحران است.اولین ثبت رکورد افزایش نرخ تورم اجاره بها در دولت 
ششم آمارهای بانک مرکزی در مدت زمان بین سال های ۱۳۶۹ تا ۱۳۹۶ نشان می دهد تنها 
در ۳ ســال ۸۹، ۹۵ و ۹۶ نرخ بازار اجاره بها در مناطق شهری کشور تک رقمی شده است. 
براساس همین داده ها بالاترین نرخ اجاره بها در مدت ذکر شده، در سال ۷۵ به میزان ۳۴.۹ 
ثبت شده است. همچنین، نتیجه عملکرد دولت نهم و دهم با ساخت »مسکن مهر« در ۲ 
ســال ۹۵ و ۹۶ با تک رقمی شدن شاخص اجاره بها نمود پیدا می کند. با توجه به آمارهای 
گفته شــده بیشترین نرخ تورم اجاره بها در بین ســال های ۱۳۶۹ تا ۱۳۹۶ به دولت ششم 
می رســد و کمترین نرخ تورم اجاره بها متعلق به دولت دهم است. در نتیجه سیاست های 
حوزه مســکن دولت ششم در مجموع رشد ۱۰۵ درصدی نرخ اجاره بها را به نام خود ثبت 
کرد. این آمار نشــان می دهد که در بین ســال های ۷۲ تا ۷۶ هر ساله ۲۶.۳ درصد به نرخ 
اجاره بها افزوده است.دولت هفتم ترمز تورم اجاره بها را کشیدبا روی کار آمدن دولت هفتم به 
یکباره بین سال های ۷۶ تا ۸۰ میانگین سالانه نرخ اجاره بها تا ۲۱ درصد کاهش پیدا می کند. 
البته باید در اینجا متذکر شــد که که این کاهش نرخ به معنی کاهش تورم یا کاهش نرخ 
مسکن نبوده بلکه، تنها این کاهش نرخ به نسبت دوره قبلی محاسبه می شود. دلیل این مدعا 
نیز افزایش ســالانه ۲۱.۳ درصد نرخ اجاره بها مسکن در دولت هفتم است. در دولت هشتم 
برخلاف دولت هفتم نرخ اجاره بها مسکن روند کاهشی پیدا می کند و مجموع نرخ اجاره بها 
ســالانه ۱۹.۴ درصد می شود. به بیان دیگر، نرخ شاخص اجاره بها از ۱۹.۴ از سال ۱۳۷۶ به 
نرخ شــاخص اجاره بها ۱۱.۶ در سال ۱۳۸۳ کاهش پیدا می کند.نرخ تورم اجاره بها کشور با 
ساخت و عرضه مسکن تک رقمی شددولت نهم و دهم توانست روند کاهشی نرخ اجاره بها را 
ادامه دهد و تورم نرخ اجاره بها مسکن به صورت سالانه بر روی ۱۸.۸ درصد کنترل شد. اما 
در سال ۸۶ دومین جهش قیمت مسکن در کشور رخ داد و حتی در مدت چند ماه مسکن 
۲ برابر افزایش قیمت داشــت که در ادامه آن نرخ اجاره بها افزوده شــد. با این همه در این 

دوره نیز تورم اجاره بها روند نزولی خود را ادامه داد و براساس آمارهای بانک مرکزی مجموع 
تورم اجاره بها ۴ سال دهم ۴۲.۵ درصد شد که عدد ۱۰.۶ به عنوان نرخ اجاره بها سالانه ثبت 
شده است. سومین جهش قیمتی مسکن در سال ۹۱ اتفاق افتاد و قیمت مسکن را چندین 
درصد افزایش داد. اما ســاخت »مســکن مهر« و تزریق آن در بازار خود را در سال های ۹۵ 
و ۹۶ نشــان داد که نرخ تورم اجاره بها را به ۳۶.۴ درصد رساند. بنابراین براساس آمار بانک 
مرکزی در مدت سال های ۱۳۶۹ تا ۱۳۹۶ تنها در ۳ سال ۸۹، ۹۵ و ۹۶ رشد تورم اجاره بها 

تک رقمی بوده است.اثر تأخیری ساختن و نساختن مسکن در دولت های اعتدال و مردمی
دولت یازدهم و دوازدهم سیاست کاری خود را بر نساختن مسکن استوار کرد که در غیاب 
ساخت و ساز و افزایش تقاضا، قیمت مسکن افزایش پیدا کرد. آخرین جهش قیمت مسکن 
در کشــور در سال ۱۳۹۷ رخ داد. با یک بررســی ساده می توان مشاهده کرد قیمت اجاره 
مسکن در دهه ۹۰ رکورد افزایش ۶ برابری را در تهران و ۳ برابری را در دیگر شهرهای کشور 
زد. به عبارت دیگر، نرخ تورم اجاره بها در این مدت رشد ۳۰۰ درصدی داشت. در کنار این 
رکود بازار ساخت و ساز دولت یازدهم و دواردهم، بی قانونی و رهاشدگی بازار اجاره نیز وجود 
داشــت تا در کل جان مستاجرها را بگیرد. بررس ی ها نشان می دهد که از سال ۹۳ تا ۹۹ 
در مجموع تنها ۹۴۳ هزار و ۵۶۲ دستگاه مسکن آن هم توسط بخش خصوصی در کشور 
ساخته شده است. در حالی که صف متقاضیان مسکن در کشور هر روز افزایش داشته است.

بازار اجاره بها از نفس افتادتوقف ســاخت و ســاز در دهه ۹۰ اثر خود را تنها بر بازار خرید و 
فروش باقی نگذاشت و در بازار اجاره نیز نمایان شد. جهش قیمت مسکن در سال ۹۹ عامل 
اصلی نرخ رشــد اجاره بها در همان سال شد و نرخ اجاره بها در آن ۲۵.۸ درصد رشد داشت. 
این آمار و ارقام به خوبی نشان می دهد که توقف تولید مسکن چگونه بر روی قیمت خرید 
و فروش و حتی اجاره بها مســکن تأثیر دارد.البته همانگونه که تأثیر ساخت مسکن مهر به 
علت اثر تأخیری در دهه نود خود را نشــان داد، اثر این بی اقدامی نیز خود را در ۱۴۰۰ به 
بعد نمایان کرد. براساس آمارهای منتشر شده از سوی بانک مرکزی اجاره بها مسکن در سال 
۱۴۰۰ به نرخ نزدیک به ۴۷ درصدی رســید و در مدت ۳ ساله دولت سیزدهم این عدد به 
رشد ۵۲ درصدی نیز دست پیدا کرد. رکوردی که پیش از این حتی در دهه هفتاد و نورد 
نیز کشــور به آن نرسیده بود. اول و آخر بازار مسکن ساخت و ساز است با توجه به بررسی 
روند این مدت به خوبی مشــخص است زمانیکه دولت ها اقدام به ساخت مسکن کرده اند، 
توانســته اند بر روی این بازار تأثیر مثبت داشته و نرخ اجاره بها را نیز کنترل کنند. به بیان 
ســاده تر بازار مسکن نیز مانند هر بازار دیگری متأثر از عرضه و تقاضا است. بنابراین زمانی 
که عرضه در این بازار بیشتر شود، خواه ناخواه این بازار دچار افت قیمت خواهد شد. با این 
حســاب دولت آینده باید مبنای کار خود را بر روی ســاخت مسکن متمرکز کند. درست 
همانطور که در گزارش مرکز پژوهش های مجلس با عنوان »بررسی بخش دوم لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشور« آمده؛ لازم اســت دولت آینده به ضروریاتی مانند متمرکز کردن 
اعتبارات مســکن گروه های کم درآمد، تدقیق میزان اعتبارات طرح های بازآفرینی شهری، 
تأمین زیرساخت های پروژه های اجرا شده مسکن حمایتی و توسعه مناطق کم برخوردار از 
جمله مهمترین مواردی است که باید به آن ها توجه کند. تجربه این دولت به خوبی نشان 
داد که عرضه زمین و مشارکت مردم در پروژه ساخت مسکن می تواند به این امر با سرعت 

بیشتری جامه عمل بپوشاند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس مجلس ملی پاکستان طی پیامی پیروزی مسعود پزشکیان در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ایران را تبریک گفت.به گزارش خبرگزاری 
مهر، سردار ایاز صادق رئیس مجلس ملی پاکستان طی پیامی با تبریک پیروزی »مسعود پزشکیان« در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری ایران گفت 
که انتخاب پزشکیان مظهر اعتماد قوی ملت ایران به وی است.گفتنی است، در مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، مسعود پزشکیان به 

عنوان نهمین رئیس جمهور ایران انتخاب شد.

www.sobh-eqtesad.ir

در پیامی؛

رئیس مجلس پاکستان به منتخب ملت ایران تبریک گفت
info@sobh-eqtesad.ir

ثبت سفارش واردات خودرو به 
مناطق آزاد ابلاغ شد

طبق ایــن مصوبــه واردات خودروهای کــره ای و امریکایــی و همچنین 
خودروهــای هیبریــدی و برقی بالا ۴۰ هزار دلار ممنوع اســت. به گزارش 
خبرنگار مهر، محمد صفری معاون توسعه اقتصادی و سرمایه گذاری موضوع 
ثبت ســفارش واردات خودرو به مناطق آزاد را ابلاغ کرد.از جمله موارد مهم 
ایــن مصوبه باید با عدم ورود خودرو با حجم موتور بالای ۲۵۰۰cc، عدم ورود 
خودروی هیبرید و برقی بالای ۴۰ هزار دلار و عدم ورود خودرو برند کره ای 
و آمریکایی اشاره کرد. همچنین ورود و ترخیص خودرو بدون ثبت سفارش 
و تخصیص ارز ممنوع است.در این نامه آمده است: در اجرای مصوبه شماره 
۱۹۳۳۷۸ تــا ۶۲۰۷۲ ه مورخ ۲۳ / ۱۰ / ۱۴۰۲ هیأت وزیران موضوع آئین 
نامه واردات خودروهای نو به استحضار می رساند با پیگیری های صورت گرفته 
توسط دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه مطابق نامه شماره ۳۰۲۴۲۴۸ 
مورخ ۰۷/۰۴/۱۴۰۳ معاون محترم وزیر صمت و رئیس کل ســازمان توسعه 
تجارت، امکان ثبت آماری واردات خودرو به مناطق آزاد از محل ارز ســپرده 
خود پس از تأیید تخصیص ارز توسط بانک مرکزی طبق ضوابط مندرج در 
نامه شــماره ۷۷۳۱۶/ ۰۳ مــورخ ۰۶ / ۰۴ / ۱۴۰۳ اداره تخصیص ارز بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران فراهم گردید در این خصوص رعایت موارد 
ذیل ضروری است.۱- اظهار و ترخیص کلیه خودروهای مشمول تصویب نامه 
صدرالذکر اعم از خودروهای ثبت آماری شــده قبلی و یا جدید می بایست از 
طریق سامانه رفع تعهد ارزی مناطق آزاد سامانه امور گمرکی )EPL( صورت 
پذیرد.۲- رعایت ســایر مفاد تصویب نامه مذکــور در ممنوعیت عدم ورود 
خودورهای سواری با حجم موتور بالاتر از ۲۵۰۰ سی سی، عدم امکان ثبت 
آماری خودروهای ترکیبی و برقی بالای ۴۰ هزار دلار، رعایت مبنای تعیین 
ارزش خودرو، اخذ تاییدیه اســتاندارد و رعایــت ضوابط، آلایندگی ضرورت 
بررسی صلاحیت فنی و حرفهای واردکنندگان، استعلام اصالت قراردادهای 
واردات خودرو با شــرکت خارجی و خدمات پــس از فروش از طریق وزارت 
صمت و یا ســازمان توســعه تجارت و رعایت حقوق مصرف کنندگان، عدم 
ورود خودروی های کره ای و آمریکایی و سایر مفاد تصویب نامه، جهت مراحل 
بعــدی اجرای کار ضروری اســت.۳- ورود و ترخیــص خودروهای موضوع 
تصویــب نامه فوق الذکر بدون ثبت آماری معتبــر و بدون تخصیص ارز به 
محدوده مناطق آزاد ممنوع است.شــایان ذکر اســت در اجرای تبصره ذیل 
مــاده ۲ مصوبه شــماره ۱۹۳۳۷۸ / ت ۶۲۰۷۲ ه مــورخ ۲۳ / ۱۰ / ۱۴۰۲ 
هیئت محترم، وزیران پیگیری ها و جلســاتی با وزارت صمت، بانک مرکزی 
و ســایر دســتگاه های ذی ربط به منظور تعیین سهمیه از سایر منابع ارزی 
صــورت پذیرفته که به محض حصول نتیجه مراتب در ابلاغیه های بعدی به 

آن سازمان منعکس خواهد شد.

فناوری تولید کاتالیست های 
پالایش، پتروشیمی و گاز 

بومی سازی می شود

مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
گفت: همایش »انتقال فناوری و بومی سازی کاتالیست های صنایع پالایشی، 
پتروشیمی و گاز« با هدف انتقال فناوری برگزار می شود.به گزارش خبرگزاری 
مهــر به نقل از وزارت نفت، رضا کاظم نژاد مدیر پژوهش و فناوری شــرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتــی، گفت: همایش »انتقال فناوری و 
بومی سازی کاتالیست های صنایع پالایشی، پتروشیمی و گاز« با هدف انتقال 
فناوری، بومی ســازی و سرمایه گذاری در تولید کاتالیست در داخل کشور با 
 ،)Promcatalys( همکاری با ســابقه ترین شرکت سازنده کاتالیست در روسیه
به همت پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
و با حضور و ســخنرانی معاونان وزیر و مدیران عامل شرکت های پالایشی، 
برگزار خواهد شــد.وی افزود: این ســمینار به منظــور ترویج دانش فنی در 
حوزه کاتالیســت، انتقال فناوری، بومی ســازی و ســرمایه گذاری در تولید 
کاتالیســت با همکاری یک شرکت روسی و با مشارکت و حضور نمایندگان 
معاونت امور مهندســی، پژوهش وفناوری وزارت نفت، شرکت های پالایشی 
و فناوری پتروشــیمی، شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، شرکت ملی گاز 
ایران، دانشگاه های برتر ایران در حوزه مهندسی شیمی، پارک علم وفناوری 
صنعت نفت، مؤسسه بین المللی مطالعات انرژی و شرکت های دانش بنیان و 
تولیدکننده کاتالیست ایرانی برگزار می شود.مدیر پژوهش و فناوری شرکت 
ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی تأکید کــرد: این همایش فرصتی 
است تا متخصصان در این حوزه، با چالش های تازه در حوزه کاتالیست آشنا 
شوند و اطلاعات خود را به اشتراک بگذارند.کاظم نژاد تصریح کرد: متخصصان 
در حاشــیه این رویداد که با حضور فرهیختگان دانشگاهی، خبرگان صنعت 
کاتالیســت و نخبگان صنایع پالایشی و پتروشــیمیایی برگزار می شود، در 
نشســت هایی درباره ارتباط و همکاری و هم افزایــی در زمینه فرصت های 
همکاری در صنعت کاتالیســت با یکدیگر به بحث و تبادل نظر می کنند.به 
گزارش مهر، همایش »انتقال فناوری و بومی ســازی کاتالیست های صنایع 
پالایشــی، پتروشیمی و گاز« ساعت ۸ الی ۱۶ روز سه شنبه، ۱۹ تیر ۱۴۰۳ 
در سالن همایش »شهدای پالایش و پخش« واقع در ساختمان غدیر شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی واقع در خیابان ورشو برگزار خواهد 
شــد.علاقه مندان می توانند برای شــرکت در این رویداد بین المللی و کسب 
اطلاعات بیشــتر از طریق وب ســایت https://oilgascatalyst.com، شماره های 
۶۱۶۳۹۰۷۰ و ۰۹۱۲۵۷۱۶۶۰۷، )آرش عرب، کارشــناس ارشد ارتباطات 
علمی و پژوهش مدیریت پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش و پخش 

فرآورده های نفتی(، یا آدرس ایمیل a_arab@niordc.ir ارتباط برقرار کنند.

گزیده خبر در نشست خبری؛

وحیدی: انتخابات در سلامت، امنیت و اقتدار برگزار شد

نیرو: وزیر 

به  شانگهای  در  ایران  پیشنهاد   ۲۰
رسید تصویب 

دسترسی ۹۸ درصد جمعیت روستایی 
کشور به اینترنت پرسرعت

وزیر نیرو گفت: طی ســه سال کشوری که در معادلات انرژی جهان به طور کامل حذف شده بود 
به طراح بسته انرژی سازمان شــانگهای تبدیل شد.به گزارش خبرگزاری مهر، علی اکبر محرابیان 
وزیــر نیرو ظهر امروز در آئین افتتاح آخرین جز ســخت افزاری طرح احیای دریاچه ارومیه اظهار 
کرد: ما برای تعیین خشکســالی یا ترســالی نه از آمار یک روز و یک مــاه بلکه به آمار ۳۶ ماهه 

.... می کنیم.  اشاره 

انسجام مناسبی در اجرای پروژه جهاد 
آبرسانی کردستان وجود دارد

بورس صعود کرد

فرزین خبر داد؛

آمادگی ایران برای ایجاد نهاد مالی مشترک 
میان کشورهای عضو بریکس
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ترمز افزایش اجاره بهای مسکن با افزایش ساخت وساز کشیده شود
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گزیده خبر

باقری: لبنان یک جهنم بدون 
بازگشت برای صهیونیست ها 

خواهد بود

تهران - ایرنا - سرپرست وزارت خارجه با تاکید بر اینکه لبنان قطعا یک جهنم بدون 
بازگشت برای صهیونیســت ها خواهد بود، خاطرنشان کرد: در عرصه لبنان مقاومت 
به عنــوان یک بازیگر فعال در عرصه عملیاتی و میدانی و هم در عرصه دیپلماســی 
نقش آفرینی هایی داشته است که بازدارندگی های لازم را ایجاد کرده است.به گزارش 
خبرنگار ایرنا، علی باقری روز چهارشــنبه در حاشیه هیات دولت در جمع خبرنگاران 

اظهار داشت: لبنان قطعا یک جهنم بدون بازگشت برای صهیونیست ها خواهد بود.
وی در پاسخ به این پرسش خبرنگاران که آیا احتمال جنگ وجود دارد، خاطر نشان 
کرد: در عرصه لبنان مقاومت به عنوان یک بازیگر فعال هم در عرصه عملیاتی ومیدانی 
و هم در عرصه دیپلماســی نقش آفرینی هایی داشته است که به هر حال بازدارندگی 
های لازم را ایجاد کرده است.سرپرست وزارت خارجه در ادامه درباره سفر بن سلمان 
به ایران گفت: سفر بن سلمان به ایران در دستور کار ما و سعودی هاست و باید دولت 
جدید مستقر شود تا بحث ادامه پیدا کند.باقری در واکنش به احتمال رئیس جمهور 
شدن ترامپ و مواضع دولت چهاردهم در مقابل او گفت: مولفه های قدرت و ظرفیت ها 
در جمهوری اسلامی به گونه ای است که آمدن و رفتن یک فرد در کشور چه به عنوان 
رئیس جمهور و چه فرد دیگر نمی تواند در سیاســت های راهبردی ما تاثیر بگذارد؛ 
هرچند ما پیش بینی های لازم را برای تغییرات در صحنه بین الملل از جمله آمریکا را 

داریم و قطعا دولت جدید تدابیر جدی را اتخاذ خواهد کرد.

خزعلی: در دولت سیزدهم ازدواج 
دختران زیر ۱۵ سال، ۳۲ درصد 

کاهش یافت

تهران- ایرنا- معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور گفت: در ستاد ملی زن و خانواده 
۶ مصوبه داشــتیم. مکررا ذکر کردند که دولت میخواهد کودک همسری را رواج دهد. 
ازدواج دختران زیر ۱۵ سال از ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ بیش از ۳۲ درصد کاهش داشت. ازدواج 
زنان زر ۱۸ سال در این مدت ۲۵ درصد کاهش داشته است. همه اینها نشان می دهد 
که دولت تلاش می کند که از زنان و کودکان حمایت ویژه داشــته باشــد. به گزارش 
خبرنگار ایرنا، »انسیه خزعلی« معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور در حاشیه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران بیان کرد: یکی از مسائلی که در اذهان جا می انداختند 
این بود که این دولت ســیزدهم می خوهد زنان را از فعالیت اجتماعی بازدارد و به خانه 
بازگرداند. تســهیلات مشاغل خانگی که ۸۰ درصد آن توسط خانم ها انجام می شود در 
دولت ســیزدهم ۲۵ برابر شده اســت. معاونت برای اینکه این قانون را به مرحله اجرا 
درآورد ســعی کرد با هماهنگی دســتگاه های اجرایی و دادن طرح هایی همچون طرح 
حمایت از دهه شــصتی ها که مشکل مسکن، اشــتغال و .. داشتند را حل کند. وی در 
ادامه بیان کرد: آموزش والدین طرح ملی دیگر بود که طرح زندگی و بالندگی را پوشش 
دادیم که فرزندان را با سبک زندگی صحیح آشنا شوند. در مساله مسکن لایحه ۴ قلوها 
و بعد ۴ فرزندی ها را پیگیری کردیم که تا کنون ۷۵ هزار نفر از خانواده های پر جمعیت 
زمین رایگان دریافت کرده اند. پنج حرکت برای زنان سرپرست خانوار انجام شد. پنجره 
واحد به منظور انجام تلاش ها به صورت منســجم، صندوق ضمانت سرپرست خانوار، 
بازارچه های فروش که در سفرهای اســتانی به تصویب رسید، قرارداد بازارچه مجازی 
و تســهیلات ویژه و تسریع مجوزها که موجب شد بسیاری از مشکلات کارآفرینی این 
بزرگواران مرتفع شود. خزعلی تاکید کرد: در ستاد ملی زن و خانواده ۶ مصوبه داشتیم. 
مکررا ذکر کردند که دولت میخواهد کودک همسری را رواج دهد. ازدواج دختران زیر 
۱۵ ســال از ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ بیش از ۳۲ درصد کاهش داشت. ازدواج زنان زر ۱۸ سال 
در این مدت ۲۵ درصد کاهش داشــته است. همه اینها نشان می دهد که دولت تلاش 

می کند که از زنان و کودکان حمایت ویژه داشته باشد.

وحیدی: انتخابات در سلامت، امنیت و اقتدار برگزار شددر نشست خبری؛

عضو هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی از آمادگی مجلس برای برگزاری مراسم تحلیف 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور منتخب خبر داد.مجید بخشی پور در گفت وگو با ایسنا، درباره 
زمان برگزاری مراســم تحلیف مسعود پزشــکیان رئیس جمهور منتخب اظهار کرد: مراسم 
تحلیف بعد از مراسم تنفیذ برگزار می شود؛ در مراسم تحلیف، رئیس جمهور طبق اصل ۱۲۱ 
قانون اساسی ســوگند یاد می کند.وی اضافه کرد: زمان برگزاری مراسم تحلیف طبیعتا بعد 
از مراســم تنفیذ است منتها زمان دقیق آن بنا به درخواست تیم رئیس جمهور خواهد بود. 

ما امیدواریم که هرچه سریع تر این مراسم برگزار شده تا روند اجرایی کشور مختل نشود.
این عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: اکنون مجلس در تعطیلات 
تابســتانی اســت لذا هر زمان که تیم رئیس جمهور درخواســت برگزاری مراسم تحلیف را 
بدهد، هیات رئیســه تشکیل جلسه داده و به سرعت مراسم تحلیف برگزار می شود؛ مجلس 
شــورای اســلامی آمادگی کامل دارد.بخشی پور یادآور شــد: طبق آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی رئیس جمهور موظف است ظرف مدت دو هفته بعد از مراسم تحلیف وزرای 

خــود را بــرای رای اعتماد به مجلس معرفی کند.به گزارش ایســنا، طبق اصل ۱۲۱ قانون 
اساسی، رئیس جمهور در مجلس شورای اسلامی در جلسه ای که با حضور رئیس قوه قضائیه 

و اعضای شورای نگهبان تشکیل می شود سوگند یاد کرده و سوگند نامه را امضا می کند.
همچنیــن طبق ماده ۲۰۲ آیین نامه داخلی مجلس، »رئیس جمهور موظف اســت حداکثر 
ظرف مدت دو هفته پس از انجام مراســم تحلیف یا ســقوط دولت یا تغییر نیمی از وزراء از 
ابتدای شروع به کار دولت، ضمن تقدیم برنامه کلی، اسامی وزرای پیشنهادی وزارتخانه ها را 
که دارای تجربه و تخصص مرتبط هســتند به همراه شرح حال، برنامه ها، سوابق و سمتهای 
علمی و اجرائی و ســایر امتیازات قابل اســتناد، به مجلس تسلیم کند. رئیس مجلس مکلف 
اســت نامه معرفی هیأت وزیران و ضمائم آن را در اولین جلســه علنی اعلام وصول و قرائت 
کند، سپس معرفی نامه و مستندات را برای بررسی به کمیسیون یا کمیسیون های تخصصی 

مرتبط ارجاع دهد. «

وزیر کشــور گفت: به لطف الهی انتخابات چهاردهمین انتخابات ریاســت جمهوری در کمال 
امنیت، ســلامت و رقابت جدی نامزدها و مشــارکت بالغ بر ۳۰ میلیونی مردم ایران به پایان 
رســید.به گزارش خبرنگار مهر، احمد وحیدی وزیر کشور پس از اعلام نتایج انتخابات ریاست 
جمهوری در جمع خبرنگاران مستقر در وزارت کشور،گفت: به لطف الهی انتخابات چهاردهمین 
انتخابات ریاست جمهوری در کمال امنیت، سلامت و رقابت جدی نامزدها و مشارکت بالغ بر 
۳۰ میلیونی ملت ایران به پایان رسید و نهمین رئیس جمهور ایران انتخاب شد.وحیدی اظهار 
کرد: انتخابات ریاست جمهوری در کمال امنیت، سلامت، رقابت جدی و مشارکت بالغ بر ۳۰ 
میلیون مردم به اتمام رســید و آقای مسعود پزشکیان به عنوان رئیس جمهور، منتخب مردم 
شد. به آقای پزشکیان تبریک می گویم و از آقای جلیلی و نامزدهای مرحله اول تشکر می کنم.

وزیر کشــور با بیان اینکه لازم اســت از همه کسانی که در این انتخابات نقش داشتند تشکر 
کنم، تصریح کرد: بیش از همه از مردم عزیز و شریف که پای صندوق رای حضور پیدا کردند 

و رهبر انقلاب که چارچوبی را براســاس ۴ مولفه امنیت، سلامت، رقابت و مشارکت مشخص 
کردند و با رهنمودهای خود راهگشا بودند، مراجع که گرمی بخش انتخابات بودند و همچنین 
از خانواده بزرگ شهدای به ویژه شهید رئیسی عزیز تشکر می کنم.وحیدی از همه دستگاه ها 
و وزارتخانه های دخیل در برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری، شورای سه نفره و سرپرست 
ریاست جمهوری، شورای نگهبان، هیأت اجرایی مرکزی و نیروهای وزارت کشور قدردانی کرد.

وحیــدی ادامه داد: ملت دیدند انتخابات در ســلامت کامل برگزار شــد و امروز رقابت ها به 
رفاقت و همکاری برای دستیابی به پیشرفت کشور تبدیل می شود.وی ادامه داد: فرمانداری ها، 
اســتانداری ها و وزارت کشور در این چند ماه چندین انتخابات فشرده را برگزار کردند. وزارت 
اطلاعات با توطئه های دشمن در این ایام مقابله کرد. قوه قضاییه نیز کمک کرد تا اخلالی در 
کار انتخابات ایجاد نشود. این انتخابات یک انتخابات نمونه بود.وزیر کشور افزود: شهید رئیسی 
و دولت او صادق الوعد بود و ما از ایشان آموختیم که امور کشور را به خوبی اجرا کنیم. برخی 

حرف های نادرســتی بیان کرده و سعی کردند در انتخابات خدشه وارد کنند ولی ملت دیدند 
انتخابات در سلامت کامل برگزار شد.پیش تر و با پایان فرآیند اخذ رای مرحله دوم انتخابات 
چهاردهمین دوره ریاســت جمهوری در شــامگاه جمعه و پس از شمارش و تجمیع کل آرا، 
محسن اسلامی سخنگوی ستاد انتخابات کشور صبح امروز شنبه در جمع خبرنگاران مستقر 
در ســتاد حاضر شد و گزارش پایانی از نتایج شمارش آراء را ارائه کرد. تعداد کل آراء ماخوذه 

شمارش و تجمیع شده ۳۰۵۳۰۱۵۷ رای آرای آقای مسعود پزشکیان ۱۶۳۸۴۴۰۳ رای
آرای آقای ســعید جلیلی ۱۳۵۳۸۱۷۹ رای درصد مشــارکت: ۴۹.۸ بر همین اســاس، آقای 
مسعود پزشکیان به عنوان منتخب چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اسلامی ایران، 
معرفی شد. مرحله اول انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری اسلامی ایران روز جمعه 

گذشته )هشتم تیرماه ۱۴۰۳( برگزار شد.

رای گیری دور دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری با افزایش مشارکت حدود ۱۰  
درصدی نسبت به دوره قبل به پایان رسید.

 خبرگزاری مهر - گروه سیاســت: مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری در 
سراســر کشور و نمایندگی های ایران در کشورهای مختلف از ساعت ۸ صبح آغاز و تا ساعت ۲۴ 
ادامه داشــت.مرحله اول انتخابات ریاســت جمهوری جمعه ۸ تیر ماه برگزار شد. بر اساس اعلام 
وزارت کشور در مرحله اول ۲۴ میلیون و ۵۳۵ هزار و ۱۸۵ رأی اخذ شده که مسعود پزشکیان ۱۰ 
میلیون و ۴۱۵ هزار و ۹۹۱ رأی و سعید جلیلی ۹ میلیون و ۴۷۳ هزار و ۲۹۸ به مرحله دو انتخابات 
راه یافتند. در مرحله دوم، مسعود پزشکیان با کد انتخاباتی ۲۲ و سعید جلیلی با کد انتخاباتی ۴۴ 

با هم رقابت کردند و رأی گیری در حدود ۵۹ هزار شعبه اخذ رأی انجام شد.

رئیس پژوهشکده شورای نگهبان با اشاره به افزایش مشارکت در مرحله دوم انتخابات ریاست 
جمهوری، گفت: خط تحریم در این مرحله از انتخابات با شکست همراه شد. تلاش مخالفین 
یکبار دیگر با ناکامی روبرو شد.به گزارش خبرگزاری مهر، عباسعلی کدخدایی عضو حقوقدان 
»پیروزی  نوشت:  توئیتر  در  خود  کاربری  حساب  در  نگهبان  شورای  پژوهشکده  رئیس  و 
مشارکت بر تحریم!خط تحریم در این مرحله از انتخابات با شکست همراه شد. تلاش مخالفان 
یک بار دیگر با ناکامی روبرو شد. درود بر ملت بزرگ و پیروز ایران که با حضور آگاهانه خود 

دست رد به تلاش های مذبوحانه دشمنان زد. پیروز این میدان مردم شریف ایران بودند.«

کدخدایی: ملت شریف ایران برد ایران در وقت اضافه
بودند انتخابات  پیروز 

بخشی پور خبر داد

همتی: باید همه در کنار یکدیگر برای آمادگی مجلس برای برگزاری مراسم تحلیف رئیس جمهور نهم
رفع مشکلات کشور کمک کنیم

یک عضو هیات رئیســه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: دیگر رقابت های 
انتخاباتی به پایان رسیده است و امروز باید شاهد اتحاد و هم صدایی در سراسر کشور باشیم.

عبدالحســین همتی در گفت وگو با ایسنا با اشــاره به ضرورت همدلی برای ترمیم زخم ها و 
توســعه ایران، بیان کرد: خدا را شکر در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری شاهد مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات بودیم. به آقای پزشــکیان و هواداران ایشــان تبریک می گویم. 
رقابت های انتخاباتی باید دیگر تمام شــود. این بحث ها و بگو مگوهای انتخاباتی برای قبل از 
انتخابات اســت.وی در ادامه اظهار کرد: بعد از برگــزاری انتخابات باید همه در کنار یکدیگر 
ایستاده و کمک کنیم تا مشکلات کشور مرتفع شده و به سمت تحقق اهداف نظام گام برداریم.

نماینده مردم زرند و کوهبنان در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: امروز ضرورت دارد تا با 
وحدت و انسجام در کنار یکدیگر ایستاده و از بیرون ما را یکی ببینند. دیگر رقابت ها به پایان 
رســیده است. امروز باید شــاهد اتحاد و همدلی و یکصدایی در کشور برای حرکت به سمت 

توسعه ایران اسلامی باشیم.

سلیمی خبر داد

نیمه اول مرداد؛ مراسم تحلیف 
رئیس جمهور منتخب

سخنگوی هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی گفت که نیمه اول مردادماه مراسم تحلیف 
رئیس جمهور منتخب برگزار می شــود.حجت الاسلام علیرضا سلیمی در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کرد: مراسم تنفیذ توسط مقام معظم رهبری انجام می شود و طبق قانون اساسی مراسم 
تحلیف در مجلس شــورای اسلامی برگزار خواهد شــد.وی اضافه کرد: با توجه به این که در 
مراسم تحلیف یکسری مهمان های داخلی و خارجی دعوت می شوند و تیم رئیس جمهور هم 
باید هماهنگی هایی را انجام داده و دولت مســتقر هم هماهنگی هایی را صورت می دهد، لذا 
مراســم تحلیف رئیس جمهور منتخب نیمه اول مردادماه خواهد بود.سخنگوی هیات رئیسه 
مجلس شورای اسلامی درباره این که آیا باید پزشکیان از نمایندگی مجلس استعفا دهد؟ اظهار 
کرد: در این باره دو نظر مختلف وجود دارد؛ درباره نمایندگانی که وزیر می شــوند احتیاج به 

استعفا از نمایندگی نیست چون آنها برای وزارت از مجلس شورای اسلامی رای می گیرند.
ســلیمی اضافه کرد: به نظر می رسد درباره آقای پزشکیان یک جلسه کوتاهی برای استعفای 
ایشــان از نمایندگی مجلس شورای اسلامی برگزار شود که این جلسه هم در اوایل مردادماه 

خواهد بود.
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گزیده خبر فرزین خبر داد؛

آمادگی ایران برای ایجاد نهاد مالی مشترک میان کشورهای عضو بریکس
 رییس کل بانــک مرکزی در جمع فعالان اقتصادی روســیه بر 
ضرورت توســعه همکاری های بانکی میان دو کشــور و استفاده 

از ظرفیت های نهادهای منطقه ای و ارزهای محلی تاکید کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، محمدرضا فرزین کــه به منظور 
توســعه مناســبات پولی و بانکی میان ایران و روســیه به سن 
پترزبورگ ســفرکرده اســت صبح امروز در کنکره مالی روسیه 
که بــا حضور خانــم نابیولینــا رئیس بانک مرکزی روســیه و 
جمعــی از فعالان اقتصادی این کشــور برگزار شــد؛ افزود: هم 
اکنــون تمامی مقررات مرتبط با پولشــویی مطابــق با قوانین 
بین المللــی در ایــران رعایت می شــود و ایجاد نهادی مشــابه 
"FATF" در میان کشــورهای عضو بریکس فرصت بســیار خوبی 
برای توســعه همکاری های بانکی میان کشــورهای عضو است.

 FATF فرزین با انتقاد از برخوردهای سیاســی نهــاد بین المللی
با ایران و روســیه گفــت: در حال حاضر با توجــه به برگزاری 
اجلاس بریکس به ریاست روســیه ایران امادگی دارد تا تمامی 
توانمندی های خود را برای پیشــبرد پیشــنهادات مشترک در 
زمینه توسعه فعالیت های بریکس و ایجاد یک نظام مالی جدید 
از ســوی اعضای بریکس در اختیار روســیه قرار دهد.بر اساس 
اعلام بانک مرکزی، وی موضوع دســتیابی به راهکارهای انتقال 
پول و تســویه پولی را یکی از مهمتریــن محورهای مورد بحث 
میان کشورهای عضو بریکس عنوان و خاطرنشان کرد : اتحادیه 
پایاپای آســیایی )ACU( فرصت بسیار خوبی برای حذف دلار از 
معاملات میان کشورهای عضو اســت که هم اکنون کشورهای 
مثل هند و پاکســتان هم عضو این اتحادیه هســتند اخیراً نیز 
بلاروس تقاضای عضویت در این اتحادیه را مطرح کرده اســت 
و از روســیه نیز دعوت می کنیم که بــه اتحادیه بپیوندد چراکه 
این اتحادیه ظرفیت بســیار خوبی برای توســعه همکاری میان 
ایران و روســیه را فراهم می کند.رئیس کل بانک مرکزی با بیان 
اینکــه مفاهمه و گفت و گو در تقویت روابط بین دو ملت کمک 
بســیاری خواهد کرد، تصریح کرد: در سال های اخیر ارتباطات 
دیپلماتیک خوب میان رهبران سیاســی دو کشــور باعث شده 
کــه روابط اقتصادی هم تحت تأثیر قرار بگیرد و تقویت شــود. 
در این راســتا باید در تعاملات دو کشــور و با کمک رئیس کل 
بانک مرکزی روسیه دلار را از مبادلات تجاری حذف کنیم و از 
پول های محلی در پرداخت های بین دو کشــور استفاده کنیم.

فرزین با بیان اینکه اراده رهبران سیاســی ایران و روسیه برای 
اســتفاده از ارزهای محلی در مبادلات تجاری جدی است تاکید 
کرد: اگر بتوانیم در مبادلات بین روســیه، ایران، چین و ســایر 
کشورها از روبل، یوآن، درهم و ریال استفاده کنیم، مانع بزرگی 
در تجارت دو کشــور برداشــته خواهد شــد و منجر به تقویت 
ارتباط دو کشور می شود و ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
دو کشور می توانند اشتراکات بیشتری با هم داشته باشند.رئیس 
کل بانک مرکزی با اشاره به برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
در ایران گفت: بــا انتخاب رئیس جمهور جدید سیاســت های 
کشــور همچنان بر قوام قبلی و در چارچوب توافقات ادامه پیدا 
خواهد کرد و معتقدم که تقویت فضای مشترک سیاست گذاری، 
پژوهشی، آموزشی و… جزو مســائلی است که به توسعه روابط 
میان این دو کشــور در آینده کمک خواهــد کرد و این روابط 
قطعــاً در بلندمــدت تحکیــم خواهد شــد.فرزین در خصوص 
نحوه همــکاری بانک های مرکزی در بریکــس گفت: اینجانب 
از تلاش های ارزشــمند تیم BRICS بانک مرکزی روسیه کمال 
قدردانــی را دارم. به عنوان یک عضــو جدید در BRICS، اعلام 
می کنم که بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران این آمادگی را 

دارد در توســعه جریان های کاری فعلی و راه اندازی طرح های 
جدید مشارکت فعال داشــته باشد. به طور کلی، می توان گفت 
که توســعه کانال های پرداخت جایگزین با هدف کاهش اتکا به 
دلار آمریکا و زیرســاخت های مالی تحت ســلطه غرب، انگیزه 
اصلی تلاش های صورت گرفته در BRICS بوده و میزان موفقیت 
ایــن ابتکارات منوط به تمایــل و علاقه مندی اعضای BRICS به 
همکاری و غلبه بر کاســتی ها اســت.رئیس کل بانک مرکزی با 
اشــاره به تهدیدات ناشی از زیرســاخت های مالی تحت سلطه 
غــرب تصریح کرد: امروزه تهدیدات ناشــی از زیرســاخت های 
مالی تحت ســلطه غرب تنها مربوط به ایران و روسیه نمی باشد. 
در ســال های گذشــته تنها برخی از اقتصادها همچون ایران با 
فشــارها و تهدیدهای خارجی از ســوی غرب مواجه بودند، اما 
امروزه این تهدیدات به راحتی به اقتصاد سایر کشورها همچون 
روســیه نیز تســری داده شده اســت.فرزین با تاکید بر اهمیت 
اســتفاده از ارزهای محلی در مبادلات کشــورها گفت: در سال 
۲۰۲۴ و در دوران ریاســت روسیه در BRICS، ما انتظار ویژه ای 
داریم که بانک مرکزی روســیه بر افزایش تدریجی اســتفاده از 
ارزهای ملی اعضا در روابط بانکی فرامرزی تمرکز کرده و سعی 
در کاهش سلطه ایالات متحده داشــته باشد. با توجه به مسیر 
مالی BRICS، مســائل مربوط به کارگروه پرداخت BRICS بسیار 
مهم اســت. برنامه های مرتبط با این موضوع در نهایت افزایش 
ســرعت، امنیت، شــفافیت و کاهش هزینه ها در سیســتم های 
تسویه به دنبال خواهد داشت. البته باید به توسعه مکانیزم های 
ســپرده گذاری و تســویه همزمان توجه شود.وی افزود: با توجه 
بــه نقش کلیدی بانک های مرکزی در نظــارت بر تراکنش های 
مؤسســات اعتباری و در راســتای اجــرای مقــررات ناظر بر 
مبارزه با پولشــویی و تأمین مالی تروریســم، بر اهمیت ارتقای 
ســطح همکاری بانک های مرکزی BRICS در این زمینه تاکید 
می نمایم. بایســتی تــلاش گردد تا از پیامدهای نامناســبی که 
ترتیباتی همچون FATF به اذعان کشورها بر آن ها تحمیل شده، 
جلوگیری کرد. چنیــن ابتکاری نیز در مطابق اســتانداردهای 

بین المللی موجود امکان پذیر اســت و بر لزوم همکاری ســریع، 
سازنده و مؤثر بین ناظران تاکید دارد. همچنین به نظر می رسد 
بــا توجه به اهمیت موضوع و کارکرد آن در توســعه یکپارچگی 
مالی گروه BRICS، در آینده توجه بیشــتر به جنبه های نظری و 
عملــی این امر گردد.فرزین در خصوص تجربه ایران در مواجهه 
بــا محدودیت های خارجــی تصریح کرد: ســاختار بانکداری و 
نظام مالی بین المللی در اواســط دهه ۱۹۴۰-۱۹۵۰ با توجه به 
ســاختار اقتصادی و سیاسی آن زمان طراحی شده است. جهان 
از آن زمان به طرز چشــمگیری تغییر کرده اســت. قدرت های 
جهانــی جدید ظهور کرده انــد که اعضای BRICS را تشــکیل 
می دهنــد. نظام بانکــی و مالی بین المللی نیــز باید با توجه به 
ساختار سیاسی و اقتصادی کنونی جهان تکامل یابد.رئیس کل 
بانک مرکزی با انتقاد از کنترل سیستم بانکی و مالی بین المللی 
توســط قدرت های غربی گفت: این می تواند بــه عنوان ابزاری 
برای زورگویی در دست غرب عمل کند. می توان پیش بینی کرد 
که پس از ایران، دیر یا زود، ســایر قدرت های مستقل به دلیل 
مرکزیت غرب در نظام مالــی، با چنین محدودیت های خارجی 
مواجه شــوند.وی گفت: اکنون جهان از خطرات تمرکز بیش از 
حد سیســتم مالی در غرب آگاه است. این مرکزیت باید کاهش 
یابد. گروه مهمی همچــون BRICS بیش از دیگران باید متوجه 
این تهدید بالقوه باشــد و اتفاقاً بیــش از دیگران این قابلیت را 
دارد که مبتکر ریرســاخت های غیرمترکز باشــد که کشورهای 
دیگر از آن استقبال می کنند. امروزه فناوری، چنین ابزارهایی را 
برای آماده سازی یک محیط مالی توزیع شده تر فراهم می کند. 
فناوری دفترکل توزیع شده ممکن است به طراحی یک سیستم 
مالی بین المللی توزیع شده تر کمک کند.اقدامات سیاستی بانک 
مرکزی منجر به کنترل رشــد نقدینگی و تورم و همزمان رشد 
اقتصادی شــدرئیس کل بانک مرکزی در این نشست با تشریح 
سیاســت های بانک مرکزی در راســتای مهار تورم و حمایت از 
رشــد گفت: بانک مرکزی در راســتای کنترل و مهار تورم )از 
ســمت تقاضای اقتصاد( اقدام به هدف گذاری رشــد نقدینگی و 

کنترل خلق پول بانک ها در ســال های اخیر نموده است. در این 
راستا بانک مرکزی سیاست های کنترل مقداری ترازنامه بانک ها 
را پیگیری نموده اســت. در نتیجه این رویکرد، رشــد نقدینگی 
در دو ســال و نیــم اخیر با حدود ۴۰ درصــد کاهش به ۲۴.۳ 
درصد رسیده است. همچنین با اعمال این سیاست ها نرخ تورم 
نقطه به نقطه از ۵۹ درصد به ۳۵ درصد کاهش یافت و با ادامه 

برنامه ها امیدواریم این شاخص به کانال ۲۰ درصد وارد شود.
فرزین در خصوص حمایت از بخش تولیدی برای رشد اقتصادی 
گفت: در راستای کمک به رشــد اقتصادی نیز اقدامات مؤثری 
در رابطــه با بهبــود تأمین مالی تولید از طریــق تداوم و بهبود 
تأمین ســرمایه در گردش بنگاه های تولیدی و همچنین تأمین 
مالی طرح های توســعه ای و فناورانه از طریق تسهیلات بانکی و 
توســعه ابزارهای زنجیره تأمین مالی ماننــد انواع اوراق بهادار، 
اقدامــات مؤثری صورت گرفته اســت.وی در خصــوص نتایج 
حمایت از تولید در راستای بهبود رشد اقتصادی گفت: بر اساس 
آمارهای اولیه در ســال ۲۰۲۴، تولید ناخالص داخلی )GDP( و 
تولیــد ناخالص داخلی )GDP( بدون نفــت )به قیمت های ثابت 
سال ۲۰۱۶( نســبت به ســال قبل به ترتیب از رشدهای ۴/۵ 
و ۳/۶ درصدی نســبت به سال قبل برخوردار شد. در این بین، 
گروه های نفت، صنعت و معدن، خدمات و کشــاورزی به ترتیب 
۱۴.۷، ۴.۵، ۳.۸ و ۰.۲ درصد رشــد داشــته است. لازم به ذکر 
اســت که تحقق رشد اقتصادی مثبت در ۱۶ فصل متوالی اخیر، 
حکایت از تداوم رشد قابل قبول فعالیت های اقتصادی در کشور 
دارد. وی با بیان اینکه ایران در ســال ۲۰۲۳ با دستیابی به نرخ 
رشــد ۵ درصد دســت یافت، گفت: این نرخ بالاترین نرخ رشد 
اقتصادی در بین کشــورهای منطقه اســت و ایران را در سطح 
۱۰ نرخ رشــد برتر جهانی در این سال قرار می دهد ضمن اینکه 
در این ســال شاهد کاهش نرخ تورم از ۵۹ درصد به ۲۳ درصد 
بوده ایم.فرزین در خصوص روند سرمایه گذاری تشریح کرد: پس 
از یــک دوره پر افت و خیز، از فصل دوم ســال ۲۰۲۲ تا فصل 
چهارم ســال ۲۰۲۳، رشد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص کل 
)به قیمت های ثابت ســال ۲۰۱۶( در تمامی فصول مثبت بوده 
و تشــکیل سرمایه ثابت در ماشــین آلات نیز از فصل دوم سال 
۱۳۹۹ تا فصل چهارم ســال ۱۴۰۲ به طور پیوســته رشدهای 
مثبتی را تجربه نموده اســت. در ســال ۱۴۰۲، تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص کل، تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در ماشین آلات 
و تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص در ســاختمان بــه ترتیب با 
۷.۲، ۷.۹ و ۷.۱ درصد رشــد نســبت به سال قبل همراه بودند. 
بهبود وضعیت ســرمایه گذاری و تداوم رشــد آن موجب تقویت 
ظرفیت های تولیدی و رشــد اقتصادی در سال های آینده شده 
اســت.رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به ظرفیت های 
ایجاد شــده در حوزه فناوری در زمینه توســعه بانکداری نوین 
تصریــح کرد: هم اکنون فقط ۱.۵ درصــد از مبادلات اقتصادی 
در ایران با اســکناس انجام می شود و عمده پرداخت ها در بستر 
بانکداری الکترونیک در حال انجام اســت و ظرفیت های خوبی 
در حوزه هایی همچــون بانکداری، پرداخت های خرد و انتقالات 
پولی ایجاد شــده است و بانک مرکزی همه تلاش خود را برای 
ایجاد بســتری هموار برای تمامی فعالان اقتصادی به کار گرفته 
اســت.وی گفت: در همین راســتا اخیراً بانــک مرکزی از طرح 
آزمایشی ریال دیجیتال در جزیره کیش در حاشیه خلیج فارس 
رونمایی کرد که توسعه این فناوری تأثیر مناسبی در تسریع در 

مبادلات پولی خواهد داشت.

وزیر نیرو گفت: طی ســه سال کشوری که در معادلات انرژی جهان به طور کامل حذف 
شــده بود به طراح بسته انرژی سازمان شــانگهای تبدیل شد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
علی اکبــر محرابیان وزیر نیرو ظهر امروز در آئین افتتاح آخرین جز ســخت افزاری طرح 
احیای دریاچه ارومیه اظهار کرد: ما برای تعیین خشکســالی یا ترســالی نه از آمار یک 
روز و یــک ماه بلکــه به آمار ۳۶ ماهه اشــاره می کنیم. در ۳۶ ماهــه منتهی به امروز، 
شــرایط بارشی به مراتب ســخت تر از ۳۶ ماه منتهی به شــهریور سال ۱۴۰۰ است اما 
امروز شرایط کشور در حوزه برق و آب زمین تا آسمان تفاوت دارد.محرابیان با اشاره به 
شرایط کشور در شــهریور ۱۴۰۰ گفت: مردم ما فراموش نکردند که ۱۶ استان کشور با 
شــرایط خطیر تنش آبی دســت و پنجه نرم می کرد و روزانه شاهد اعتراضات و تجمعات 
گســترده بودیم، مردم ما خوزســتان و شــرایط کرخه در تابســتان ۱۴۰۰ را فراموش 
نکردند. در مســئله برق جداول خاموشــی مســاله مردم نبود، بلکه خاموشــی خارج از 
برنامه به مســاله بدل شده بود.وی افزود: در دوران کرونا و دوران سخت تابستان ۱۴۰۰ 
بخشــی از مردم با خرید دســتگاه ونتیلاتور از مریض خود در خانــه مراقبت می کردند 
و قطعــی برق در آن زمان چه مصائب بزرگی برای مردم کشــور ایجاد کرد.محرابیان با 
اشــاره به جمله شــهید رئیســی مبنی بر اینکه پیشرفت کشــور را معطل اخم و لبخند 
بیگانه نمی کنیم، گفت: این نگاه شــهید رئیســی سبب شد تا طرح هایی که سالیان سال 
در پیشــرفت ۲۰ درصد و ۴۰ درصد خاک می خورد، دوباره فعال شــود، کاروان افتتاح 
به راه افتاد، اســتان به اســتان، شــهر به شهر و روستا به روســتا مسائل حل شد و این 
حاصل نگاه به درون و اســتفاده از ظرفیت های دیپلماســی برای کشور است.عضو کابینه 

دولت ســیزدهم تاکید کرد: با تغییر دســت فرمان دیپلماسی، از این ظرفیت برای رشد و 
پیشــرفت و ایجاد رفاه ملت ایران حداکثر استفاده انجام شــد.مردم از دیپلماسی رشد، 
پیشــرفت و رفاه می خواهند؛ نه توقف  وی ادامــه داد: در حوزه انرژی و در پایان دولت 
دوازدهم ایران به عنــوان بزرگترین دارنده ذخایر انرژی جهان از معادلات انرژی جهان 
حذف شــده بــود. محرابیان گفت: همه نزدیک به صفر شــدن صادرات نفت را در پایان 
دولت دوازدهم فراموش نکردند.این مقام مســؤول گفت: اما امروز ایران به نقش خود در 
حوزه انرژی دنیا بازگشــته است،بنده دو هفته گذشته در اجلاس وزرای انرژی شانگهای 
شــرکت کردم، در آن اجلاس ایران به واســطه توان فنی و تخصصی بی نظیر خود، ۲۰ 
پیشــنهاد را روی میز گذاشــت که از این ۲۰ پیشــنهاد ۱۹ پیشــنهاد به طور کامل در 
ســند توسعه انرژی شــانگهای به تصویب رسید و ماند یک پیشــنهاد که تنها هند با آن 

مخالفت داشــت اما همان پیشــنهاد هم با کامنت مخالفت مصر در سند تصویب شد.
وزیر نیرو خاطر نشــان کرد: طی ســه ســال کشــوری که در معادلات انرژی جهان به 
طور کامل حذف شــده بود به طراح بسته انرژی ســازمان شانگهای تبدیل شد، وقتی از 
شــانگهای حرف میزنیم منظور از کشورهایی اســت که نصف جمعیت جهان را در خود 
جــای داده و بزرگترین صــادر کننده و وارد کننده انرژی دنیا هســتند.وی افزود: ما از 
دیپلماســی رشد، رفاه و پیشرفت مطالبه داشــتیم، ما دیپلماسی را برای توقف استفاده 
نمی خواســتیم و آن را به ابزار سلطه چند کشــور متخاصم محدود نمی کردیم.محرابیان 
گفت: مردم ما خواســتار قدرت هرچه بیشــتر ایران هســتند و راهی که شهید جمهور 

شهید رئیســی آغاز کرد، با قدرت بیشتر ادامه پیدا کند.

دسترسی ۹۸ درصد جمعیت روستایی 
کشور به اینترنت پرسرعت

براساس آخرین اظهارات وزیر ارتباطات با اتصال ۸ هزار روستای بالای۲۰ خانوار و ۳ هزار روستای 
زیر ۲۰ خانوار،تعداد روستاهای متصل بالای ۲۰خانوار از ۸۰ درصددر ابتدای دولت به ۹۷درصد 
رسید و ۹۸.۵درصد جمعیت روستایی کشور به اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کردند.به گزارش 
ایسنا، نزدیک به یک دهه است که رشد و توسعه فضای مجازی بستری جدید برای کسب و کار 
مردم به صورت دیجیتالی فراهم کرده است، به گونه ای که در حال حاضر بسیاری از شهروندان یا 
مشتری این فضا هستند یا فردی از خانواده آنها برای ارائه خدمات در این فضا حضور دارد؛ بنابراین 
یکی از حقوق اساسی شهروندان در همه کشورها را می توان دسرسی به ارتباطات پایدار دانست 
چراکه تبدیل به حق شده و باید عدالت در این حوزه ایجاد شود.نکته قابل توجه این است عدالت 
ارتباطی مختص به مناطق شــهری نبوده و مناطق روستایی و صعب العبور هم باید از این حق 
برخوردار شوند؛ بنابراین توجه به برقراری ارتباطات پایدار و ثابت برای روستاها بیش از گذشته در 
دولت ســیزدهم مورد تأکید و توجه قرار گرفت. یکی از اقدامات مهمی که طی سه سال گذشت 
برای این هدف مهم در دستور کار قرار گرفت، می توان شبکه ملی اطلاعات دانست که در طی سه 
سال به پیشرفت بیش از ۶۵ درصدی یعنی دو برابری نسبت به گذشته رسیده است. این شبکه 
در کنار مزیت های گوناگون امکانی را فراهم می کند که می تواند روند اتصال روســتاها را برای 
تحقق هرچه بیشتر عدالت ارتباطی، تسریع کند.    دسترسی روستاها به اینترنت در دوره ۱۰۰۰ 
روز خدمت دولت سیزدهم یکی از اهداف مهمی بود که با تأکید دولتمردان تا حد بسیاری محقق 
شد به گونه ای که اخیرا عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - اخیرا با انتشار پستی 
در یک شبکه اجتماعی داخلی درباره آخرین وضعیت پوشش ارتباطی و اینترنت روستاها اظهار 
کرد: با اتصال ۸ هزار روستای بالای ۲۰ خانوار و ۳ هزار روستای زیر ۲۰ خانوار، تعداد روستاهای 
متصل بالای ۲۰ خانوار از ۸۰ درصددر ابتدای دولت به ۹۷ درصد رســید.وی تأکید کرد: به این 
ترتیب ۹۸.۵ درصد جمعیت روســتایی کشور به اینترنت پرسرعت دسترسی پیدا کردند.  نکته 
قابل توجه این است بیشتر روستاهایی که در این مدت پوشش ارتباطی آنها برقرار شد روستاهایی 
بودند که از نظر وجود زیرساخت مانند جاده، برق و زیرساخت شبکه که از الزامات ایجاد پوشش 

اینترنتی محسوب می شود در مضیقه بودند.

طلای جهانی در مسیر صعود و دلار در 
مسیر نزول

قیمت طلا روز جمعه )پنجم جولای( و پیش از تعطیلی بازار افزایش یافت و برای دومین افزایش 
هفتگی متوالی تعیین شد، در حالی که معامله گران منتظر آمار اشتغال ایالات متحده برای ارزیابی 
مسیر کاهش نرخ بهره فدرال رزرو بودند.به گزارش ایسنا، هر اونس طلا با ۰.۲ درصد افزایش به 
۲۳۵۹ دلار و ۷۳ ســنت رسید و در هفته بیش از یک درصد افزایش یافت. قیمت طلای آمریکا 
با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۳۶۶ دلار و ۱۰ ســنت رسید.دلار آمریکا در مسیر کاهش هفتگی قرار 
داشــت و شــمش با قیمت دلار را برای خریدارانی که ارزهای دیگر دارند جذاب تر کرد.تیم واتر، 
تحلیلگر ارشــد بازار KCM Trade گفت طلا هفته پرباری را پشــت ســر گذاشته است و این فلز 
گران بها ذینفع برخی از داده های کلان ضعیف تر ایالات متحده بوده است.داده های اقتصادی روز 
چهارشنبه، از جمله خدمات ضعیف و گزارش های اشتغال، به کندی اقتصاد ایالات متحده اشاره 
کرد.واتر اظهار کرد که طلا در حالت تثبیت بالاتر از ۲۳۰۰ دلار بوده اســت که به محض اینکه 
به ســمت نرخ بهره پایین حرکت کنیم، نویدبخش افزایش بیشتر قیمت است.بر اساس گزارش 
CME FedWatch Tool، معاملــه گران در حال حاضر با احتمال ۷۳ درصد کاهش نرخ بهره فدرال 
رزرو در ماه سپتامبر قیمت گذاری می کنند. کاهش نرخ بهره هزینه فرصت نگهداری طلای بدون 

بازده را کاهش می دهد.

برق مصرفی کشاورزان رایگان 
می شود

یک مقام مســوول گفت: امســال اولویت برنامه های مدیریت مصرف در بخش 
کشاورزی با مدیریت منابع آب اســت، که هر یک از چاههای کشاورزی دارای 
پروانه بهره برداری هســتند مدت زمان استفاده از آن درج شده است.به گزارش 
خبرگزاری مهر، حامد احمدی مدیرکل هوشمندسازی و فناوری های نوین توانیر 
اظهار کرد: بر اســاس پروانه بهره برداری؛ ۹۲ درصد از چاه های کشاورزی مجوز 
اســتفاده کمتر از ۱۹ ساعت در روز دارند و برای حفظ منابع آب ضروری است 
کــه مدت زمان در نظر گرفته در پروانه بهره بــرداری را رعایت کنند.وی ادامه 
داد: وزارت نیرو امسال به منظور ایجاد برنامه ای مدون برای مدیریت منابع آب، 
ســاعاتی که باید کشاورزان بر اســاس پروانه بهره برداری موتورهای استحصال 
آب را خاموش کنند، با ساعات اوج مصرف روزانه منطبق کرده است.احمدی با 
اشاره به طرح تشویقی وزارت نیرو برای کشاورزان خاطرنشان کرد: در کنار همه 
الزامات قانونی، وزارت نیرو با راه اندازی طرحی تشویقی، هزینه برق کشاورزانی را 
که با صنعت برق در طول ۵ ساعت اوج مصرف روز همکاری کنند، رایگان کرده 
است.مدیرکل هوشمندســازی و فناوری های نوین توانیر همچنین خاطرنشان 
کرد: علاوه بر این، کشــاورزانی که از ســاعت ۱۰ صبح تا ۱۰ شــب ۴ ماه گرم 
ســال نسبت به سال گذشته کاهش مصرف داشــته باشند، ماهانه تا ۱۰ تا ۱۲ 
میلیون پاداش دریافت خواهند کرد.احمدی همچنین در خصوص کشــاورزانی 
که دارای پروانه بهره برداری بیش از ۱۹ ســاعت در روز هستند، گفت: اگر این 
کشــاورزان در ۵ ساعت گرم بعد از ظهر با صنعت برق همکاری کرده و مصرف 
برق خود را کاهش دهند، به ازای هر کیلووات ســاعت صرفه  جویی مشــمول 

پاداش خواهند شد.

شاخص کل بورس با رشد بیش از ۴۱ هزار واحدی در ساعات آغازین بازار، به دو میلیون 
و ۱۴۲ هزار واحد رســید.به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس امروز )شنبه( در واکنش 
به نتیجه چهاردهیمن دوره انتخابات ریاست جمهوری که روز گذشته برگزار شد، امروز 
)شنبه( به روند رشد خود ادامه داد و  با رشد ۴۱ هزار واحدی در ساعات اولیه شروع بازار 
و معاملات به دو میلیون و ۱۴۲ هزار واحد رسید.شــاخص هم وزن نیز افزایش یافت و از 
۶۸۵ هزار و ۵۶۹ واحد گذشت.گفتنی است؛ بازار سرمایه روز چهارشنبه بازار را با شاخص 

دو میلیون و ۱۰۰ هزار واحدی به پایان رسانده بود.

مشاور وزیر نیرو و رئیس مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو گفت: پروژه جهاد آبرسانی در استان کردستان با وضعیت مناسبی جلو می رود و 
انسجام خوبی در این حوزه وجود دارد.به گزارش خبرگزاری مهر، میثم جعفرزاده در سفر به کردستان و بازدید از پروژه های جهاد آبرسانی 
روستایی استان و روستاهای دیواندره اظهار داشت: مجموعه دولت و رئیس جمهور شهید طی ۳ سال اخیر یکی از مهمترین اولویت های خود 
را توسعه روستاها در ابعاد مختلف قرار داد و بویژه در حوزه آبرسانی به طور مستمر پیگیر این موضوع بود.وی در ادامه با تقدیر از تلاش های 

استاندار کردستان در جهت پیگیری جذب اعتبارات برای توسعه این استان، گفت: امکان استمرار خدمات رسانی و پیشبرد جهاد آبرسانی به روستاها در آینده نیز وجود داشته باشد.وی در 
ادامه از پروژه جهاد آبرسانی به روستاهای علی آباد مران و کانی کبود دیواندره بازدید کرد.این دو روستا جزو روستاهای مجتمع آبرسانی اوباتو است.مجتمع اوباتو شامل ۷۳ روستا است که 
از این تعداد ۳۵ روستا در حوزه جهاد آبرسانی قرار داد و در حال حاضر کار آبرسانی به این ۳۵ روستا ۷۰ درصد پیشرفت دارد.تاکنون برای پروژه جهاد آبرسانی این ۳۵ روستا ۲۷ میلیارد 
تومان هزینه شده و ۵۳ میلیارد تومان دیگر برای تکمیل نیاز دارددر پروژه جهاد آبرسانی به این ۳۵ روستا ۱۰ مخزن به ظرفیت ۱۰۸۰ مترمکعب، ۴ باب ایستگاه پمپاژ، ۱۴۶ کیلومتر 

خط انتقال و ۳۵ کیلومتر شبکه اجرا می شود و با اجرای آن ۸۲۵۰ نفر از نعمت آب شرب سالم و بهداشتی به صورت پایدار بهره مند می شوند.

انسجام مناسبی در اجرای پروژه جهاد آبرسانی کردستان بورس صعود کرد
وجود دارد

نیرو: وزیر 

۲۰ پیشــنهاد ایران در شانگهای به تصویب رسید
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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